
 

 

Tänan, Charles. 

Ja tere tulemast Küprose Vabariigi uuele presidendile Nikos Christodoulidesile, kes ühineb 

meiega esimest korda. Teie riigi taasühendamine ÜRO kava egiidi all on meie ühine ülesanne. 

Võite Euroopa Liidule ja meie solidaarsusele kindel olla. 

Solidaarsus on ka see, millele meil tuleb rõhuda Ukraina puhul – nii poliitilisele, 

majanduslikule, humanitaarsele kui ka sõjalisele solidaarsusele. See muutub kindlasti 

raskemaks. Juba ongi näha, millist mõju on hakanud avaldama sõjaväsimus ja Venemaa 

propaganda. Üha raskem on ka selgitada, miks Euroopa toetus Ukrainale on eksistentsi 

küsimus ja miks pole vabaduse hind liiga kõrge. Ometi tuleb seda teha, mistõttu ma olen tänulik 

ühtsuse üle siin laua taga. 

Vaja on mõelda järgmistele sammudele. Kõige tähtsam eesmärk peab olema rahu ja siin on 

palju abi ELi ainulaadsest olemusest – kuid rahuni jõudmiseks peab püsima Ukraina. Ja 

Ukraina ei jää püsima ilma meie toeta. 

Pöördeliseks tuleb siin pidada laskemoona tarne- ja ühishankelepingut, mis näitab ühist 

otsustavust ja vastupanuvõimet. Ukraina vajab seda. Euroopa vajab seda. Tegemist on Ukraina, 

ent ühtlasi ka Euroopa püsimajäämisega. 

Ühishangetega jätkamine toob meid veelgi kesksemale Euroopa kaitse- ja julgeolekupoliitikale 

sammu võrra lähemale. Vajame taas „rohkem Euroopat“. 

Meie kümne sanktsioonipaketi mõju Venemaale on olnud ränk, kuid täita tuleb ka järelejäänud 

lüngad – süsteemi kitsaskohad, mille tõttu lõikavad ELile juurdepääsust kasu Putini liitlased. 

Sanktsioonid töötavad, need on vajalikud ja proportsionaalsed – neid tuleb vaid õigesti 

rakendada, mistõttu tuleb jätkata suhtlust kolmandate riikidega, et ka nemad samamoodi 

toimiksid. 

Samuti tuleb teha palju rohkem, et humanitaarolukord Ukrainas ei väljuks kontrolli alt, eriti 

laste jaoks. 

Paljud lapsed on langenud ebaseadusliku väljasaatmise ohvriks ja on Ukraina okupeeritud 

aladelt ebaseaduslikult Venemaale viidud. See puudutab ligikaudu 16 000 last. 

Putinit ja kõiki tema kaasosalisi tuleb karistada ja nad tuleb vastutusele võtta. Seetõttu on 

Rahvusvahelise Kriminaalkohtu vahistamismäärus väga teretulnud. Seda hoogu ei tohi kaotada 

ning luua tuleb Ukraina-vastaste agressioonikuritegude rahvusvaheline erikohus. 

Euroopa Liit on tugevaim siis, kui vastutus on ühine ja me tegutseme koos, just nagu praegu. 

Tahaksin juhtida tähelepanu ka olukorrale Moldovas. Maia Sandu saadab korda imesid, et 

demokraatia alustalad püsima jääksid, ja seisab kindlalt vastu Venemaa püüdlustele neid 

õõnestada. Kutsun meid kõiki üles jätkama ka edaspidi praktilise, majandusliku ja poliitilise 

toe pakkumist.  

Sama tuge tuleks pakkuda demokraatlikele jõududele Gruusias ja Valgevenes. Ning sama on 

meie sõnum neile, kes võitlevad Iraanis naiste, elu ja vabaduse eest. 

Venemaa kavatsused on selged. Nad loodavad taastada petliku turvatunde, jaotades maailma 

kaheks vastanduvaks pooleks. Me peame selle vastu võitlema. 



 

 

Euroopa Liidu loomise üks alustalasid on Euroopa jõukus ja selle elanike heaolu parandamine. 

Seda ei tohi kunagi unustada. Euroopa on ajaloo vältel vastasseisudest ikka ja jälle tugevamana 

välja tulnud. 

  

Meie ühtne turg on Euroopa ettevõtetele hüppelaud, millelt siseneda rahvusvahelistele 

turgudele. ELi majandus on konkurentsivõimeline ja nii peab see ka jääma. 450 miljoni 

elanikuga turuna oleme koos tugevamad. 

Euroopa Liidu rohe- ja digipööre on võimalik kogu rahva abiga vaid siis, kui me loome selleks 

soodsad tingimused. Tuleb selgitada, et rohepöördest saavad kasu nii üksikisikud ja nende 

pered kui ka ettevõtted. 

Keskkonnahoidlikus ei tohi muutuda kättesaadavaks ainult neile, kes saavad endale lubada 

kalleid keskkonnahoidlikke autosid või kulukaid energiatõhusaid isolatsioonisüsteeme. Ei tohi 

tekitada ühiskondlikku lõhet nende vahel, kes saavad ja kes ei saa endale rohepööret lubada, 

sest toimetulek on muutunud raskemaks. Mitte kedagi ei tohi kõrvale jätta. 

Kuid see kõik ei juhtu ilma avalikkuse toeta. 

Vaja on suunatud investeeringuid, millel on selged eesmärgid ja tulemusnäitajad. Ettevõtted 

panustavad rohepöördesse vaid siis, kui on olemas selge ärimudel ja stiimulid. Kui eesmärgid 

on selged, saab protsessi juhtida ja konkurentsieelis säilib. 

Investeeringud Euroopa juhtpositsiooni ning sellistesse strateegilistesse tehnoloogiatesse nagu 

päikese- ja tuuleenergia, soojuspumbad ja akud toovad kasu kõigile. Tuleb pingutada, et 

hõlbustada olemasolevate rahaliste vahendite kättesaadavust ja vähendada bürokraatiat. Nagu 

ma juba märkisin, on meil vaja võrdseid tingimusi, kuid vältida tuleb liigset protektsionismi. 

Vajame ka erainvesteeringuid, et meie VKEd ja idufirmad jääksid Euroopasse. Väga oluline 

on viia lõpule kapitaliturgude liidu loomine, mis on siiani liiga killustatud. 

Euroopa Parlament on võtnud kohustuse teha tulemuslikku tööd ettepanekutega elektrituru, 

rohelise kokkuleppe tööstuskava, kliimaneutraalse tööstuse õigusakti ja kriitilise tähtsusega 

tooraineid käsitleva õigusakti kohta. 

Väga tähtis on õigusloome prognoositavus. Kui seadusandlike ettepanekute suhtes on kahtlusi, 

tuleb mured omavahel piisavalt vara läbi arutada, et jõuda pragmaatiliste lahendusteni.  

See, mis juhtus Silicon Valley Banki ja Credit Suisse’iga, on jõudnud paljudesse lehtedesse. 

Meie, euroala pangandussektor on vastupidav. Oleme üheskoos ELi pangandussektori 

kaitsmiseks kehtestanud tugevad kaitsemeetmed. Euroopa Keskpank on valmis vajaduse korral 

sekkuma, kuid seni tundub mõju ELile olevat väike. 

Sellest hoolimata on pangandusliidu väljakujundamine jätkuvalt esmatähtis, et saavutada enne 

järgmist šokki suurem finantsstabiilsus. 

Euroopa Parlamendil on ka rände küsimuses oma roll täita. Oleme järgmise nädala hääletuseks 

valmis, kuid palume teil esitada ka ülejäänud solidaarsust käsitlevad toimikud. Selle all mõtlen 

ma varjupaiga- ja rändehalduse määrust ning kriisi ja vääramatut jõudu käsitlevat määrust. 

See võimaldab saavutada nendes küsimustes vajaliku kriitilise tasakaalu, et kaitsta piire, 

pakkuda kaitset ja tagada väärikus neile, kes seda vajavad, saata tagasi need, kellel puudub 



 

 

varjupaiga saamise õigus, ning hävitada ärimudel, mida kasutavad inimsmugeldajad kõige 

kaitsetumate inimeste pealt kasu lõikamiseks.  

Meil tuleb ka edaspidi tegutseda ühiselt ja muuta Euroopa tugevamaks seal, kus see on kõige 

vajalikum. 

Tugevam Euroopa ei tähenda, et me kõik peame muutuma ühesuguseks. Oleme erinevad ja 

selle üle uhked. Narratiiv, et Euroopa üritab muuta kõiki ühesuguseks, on lihtsalt vale. Meie 

ühtsuse väärtus peitub mitmekesisuses. On selge, et suurte asjadega tuleb tegeleda suurelt ja 

väikeste asjadega väikselt – ning praegu ei ole mitte ükski asi suurem kui täna arutlusel olevad 

probleemid. 

Aitäh! 

 


